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 الإهداء

 الى الوطن الحبيب .. فلسطين

من  إلى المكان، هذا في تراني وعانت لكي وسهرت، وتعبت حملت من إلى

والكفاح،  الأمومة رمز إلى والحنان العطف منبع إلى بجانبي، زالت وما كانت

عملها،  وأحسن الله أدامها والدتي إلى وجهرا، سرا بدعائها غمرتني من إلى

 تاجا فوق لتبقى عمرها في يطيل وان والعافية الصحة ثوب يلبسها أن الله سألوا

 ...رؤوسنا

 كثيرا تعليمي وأحسن كبيرا، على وعطف صغيرا رباني من إلى

 والعمل والتفاؤل والحنان بالحب النابض القلب إلى

 والدي.. القدوة ونعم الأب نعم هو من إلى حولها، لما المضيئة الشمعة إلى

 ...عمره في الله أمد الغالي زالعزي

 التعب، أثر ابتسامتهن أزالت من إلى اليأس، وانتزعن الأمل في بذر من إلى

 سندي هم من الأخوة إلى ومعنى والعطف بالحب والمليئة النظيفة القلوب إلى

 حفظهن اشقائي وشقيقاتي... وعزوتي

 ...وأبنائهن أزواجهن والى... الله

 البناء رحله في المسافرين الجنود إلى

 في جانبي إلى وقف من كل والى وأقاربي اعمامي وابنائهم ... الى أصدقائي إلى

 العمل العلمي هذا إتمام

 جهدي ثمرة اهدي جميعا إليهم



 د

 تقديرالو شكرال

 آليه وعليى محميد سييدنا على والسلام والصلاة العالمين، رب لله الحمد

 الييذي وتعييالى سييبحانه لله والامتنييان الشييكر وبعييد،،، فييان أجمعييين وصييحبه

 ووفقنيي عليي   الله مَين   أن لي بعد ويطيب الدراسة، هذه لإتمام ووفقني أعانني

 عليى هيذه لإشرافه غضيه رأفت احمد للدكتور والتقدير بالشكر أتقدم أن لذلك

 لها كان التي السديدة وتوجيهاته صدره وسعة بعطائه أكرمني حيث الدراسة،

 .لدراسةا هذه في إتمام الأثر أكبر

 بمناقشية مشيكورين لتفضيلهم المناقشية لجنية لأعضاء بالشكر أتقدم كما

  .الأطروحة هذه

 فييي سيياعدني أو مصييدر، أو بمرجييع أمييد ني مَيين لكييل بالشييكر وأتقييدم

وزارة  فيي للإخيوة فالشيكر الرسيالة، هيذه فيي إغنياء أسهم مما عليه الحصول

وي والأستاذ محميد أبيو سناء البيرا المهندسة السيدة بالذكر واخص التخطيط،

 قيدموه لما دون استثناء؛ الفلسطينية والمؤسسات الوزارات جميع والى .كشك

 .وارشاد ودعم ومراجع مصادر من لي

للييدكتور حسييان القييدومي  الجزيييل بالشييكر أتقييدم أن إلا يفييوتني لا كمييا

والدكتور حازم الباكير والدكتور رضوان الكيلاني والاستاذ إبراهيم أبو تحفة 

 دعمهم وارشادهم.ل

 عظيييم العلميي العميل هيذا إنجيياح فيي سياهم مين كييل واليى جميعيا إلييهم

 .والامتنان الشكر

     محمد عبدالله عادل برقان
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Study of the Morphometric Characteristics of Wadi Gaza and Water 

Harvest Its Upper Course Using Geographical Information Systems 

(GIS) 
By

Mohammed Abdullah Adil Burgan

Supervised

Dr. Ahmed Ra'fat Ghodieh 

Abstract 

This study aimed at using GIS in studying the morphometric 

characteristics of Wadi Gaza basin. A Digital Elevation Model (DEM) with 

30 m resolution (pixel size) was used for topographic analysis. ArcGIS 

10.1 with it extentions, and Google Earth were used for some 

morphometric analysis. The maximum altitude of the basin is 1020m above 

the mean sea level in the northwestern part of it, while the minimum 

altitude is -5m below the mean sea level in the lower basin in the west.  

The highest rank of the wadi is 7 which indicates that the basin lived 

a long period of its erosion cycle. The total number of wadi attributes for 

all ranks is 3788, and their total length is 4782 km. The shape of the basin 

is closer to the rectangular shape, and this reduces the dangers of floods. 

The difference of altitude between the upper basin and the lower one is 

1025m along 132km distance. This proves that the basin of Wadi Gaza is 

mountainous and rough  

Water resources in the upper basin of Gaza basin were divided into 

two parts: Precipitation and groundwater. Annual precipitation in the 

southern area is 200 mm, where that of the northern part reached 600 mm. 

There are 4 wells and 9 springs with limited amount of production. The 



c 

study suggested 8 sites for constructing dams, and other 6 sites as 

alternatives, according to a number of parameters derived from Model 

Builder maps and field work. The runoff of the area is around 15 m m³, and 

storage capacity is around 7.4 m m³, and this amount of water can develop 

uncultivated lands in the area. 




